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壹、租屋安全須知

1. Rental Safety Guidelines



一、看清房屋六要項：

1. Six Key Points to Check When Renting a House:

1. 蒐集租屋資訊
Gather rental information.

2. 觀察外圍環境
Observe the surrounding environment.

3. 房屋結構檢視
Inspect the house structure.

4. 家俱設施狀況
Check the condition of furniture and facilities.

5. 消防門禁安全
Ensure fire safety and access control.

6. 合理租任契約
Confirm a reasonable rental agreement.



二、房屋議價技巧：

2. Tips for Negotiating Rent:

Renters often aim for lower rental costs. Under what circumstances might landlords agree to reduce the rent? Here are some methods used by renters, which should be adapted to specific situations and consider "timing, location, and people." Choose the appropriate approach based on the circumstances.

（一）議價前應掌握的原則：

(1) Principles to Follow Before Negotiating:

1. 確定自己對房子的喜愛程度，不要殺了價，房東也同意降價後又不租了，徒讓自己的信用破產。
Determine how much you like the property. Avoid bargaining for a lower price and then backing out after the landlord agrees, as this could damage your credibility.

2. 判斷房東對自己的滿意程度，藉由房東與自己的對談狀況，如是否主動遊說、態度是否積極等來判斷房東對自己的滿意度。
Assess the landlord's impression of you through their attitude and actions during discussions, such as persuasion or enthusiasm.

3. 充分瞭解房子的狀況，仔細檢查各種設備是否有瑕疵，附近的行情等等，作為議價之籌碼。
Fully understand the property’s condition, inspect for defects, and research nearby rental rates as bargaining leverage.

4. 確定無其他的競爭對手，若房東的態度猶豫，或仍有其他詢問出租的電話，可能降價的意願會較低。
Ensure there are no competing tenants. If the landlord hesitates or has other inquiries, they may be less willing to lower the price.

5. 衡量自己的預算底線，事先訂定自己可以接受的租金底線，以免租到了超過自己經濟負荷的房子，而被迫再度搬家。
Set your budget beforehand to avoid renting a property beyond your financial capacity, which might force you to relocate later.

6. 態度謙和，適當的表現出自己的優點，表明自己工作性質單純、生活單純，在前一個房子住了很久，從未遲交過房租，或會主動愛惜房子等，對房東來說這都是想要積極爭取的好房客。
Be humble and highlight your strengths, such as having a stable job, simple lifestyle, long-term residence in previous rentals, punctual rent payments, or taking good care of the property.

切記：並不是每一次租屋時，房客都有條件跟房東殺價，請房客根據自己所處的情況，做謹慎衡量，並小心判斷。
Note: Not every rental situation allows for price negotiation. Tenants should carefully assess their circumstances and make informed decisions.
（二）議價兵法：

(2) Bargaining Strategies:

1. 哀兵型：我們會是好房客，因為是學生，所以零用錢並不高。
Pleading Strategy: Emphasize being a good tenant with limited finances, such as being a student.

2. 知己知彼型：彷彿自己是一位租屋行情專家。
Know-Your-Market Strategy: Appear knowledgeable about the rental market to negotiate effectively.



三、房屋契約簽訂注意事項：

3. Points to Note When Signing a Rental Agreement:

1. 確認房東身份
Verify the landlord’s identity.

2. 確認房屋所有權人
Confirm the property owner.

3. 詳細閱讀契約內容
Carefully read the contract terms.

4. 可以修改契約內容
Ensure the contract terms can be amended if necessary.

5. 租金繳納期限方式
Clarify the rental payment deadlines and methods.

6. 水電費繳納方式
Confirm the payment methods for utilities.

7. 雙方留執一份為憑
Each party should retain a copy of the signed agreement for reference.



四、服務資訊網路：

4. Service Information Network:

1. 校區服務電話
Campus Service Numbers
· 軍訓室: 7734－6528
Military Training Office: 7734-6528

· 生輔組: 7734－1060
Student Assistance Office: 7734-1060

· 住宿輔導組: 7734－3159
Housing Counseling Office: 7734-3159

2. 崔媽媽服務中心
Mrs. Cui’s Service Center
· 服務電話: 2365－8140
Service Hotline: 2365-8140

· 網路查詢資訊: http://www.tmm.org.tw
Online Information: http://www.tmm.org.tw
3. 租屋資訊
Rental Information
· 易租網: http://www.e-rent.com.tw
Easy Rent Website: http://www.e-rent.com.tw
· 台灣租屋網: http://www.twhouse.com.tw
Taiwan Rental Website: http://www.twhouse.com.tw
· 生活家房屋網: http://housecitylife.com.tw
House City Life Website: http://housecitylife.com.tw
· 鯨魚租屋網: http://www.hino.com.tw
Hino Rental Website: http://www.hino.com.tw
· 學校網頁最新消息（租屋資訊）: http://www.chihlee.edu.tw/95
School Website Updates (Rental Info): http://www.chihlee.edu.tw/95


如需進一步翻譯其他章節，請隨時告訴我！
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請翻譯第二章防災ＤＩＹ成英文，並且中英文並列

ChatGPT 說：
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以下是第二章「防災DIY」的中英文對照翻譯：



貳、防災DIY

2. Disaster Preparedness DIY



一、火災篇

1. Fire Safety

1. 認識火災：「一刻大意、星火燎原；搶救不當、害人害己」
Understanding Fires: "A moment of carelessness can lead to disaster; improper rescue efforts can harm both yourself and others."

· 認識火災的四種分類及滅火器適用類型：
Understanding the four types of fires and the corresponding extinguishers:

	火災類型
	引起火災之媒介
	滅火器類型

	普通（A類）
	木材、紙張、棉布、膠等固體物引起之火災
	泡沫滅火器、乾粉滅火器、海龍滅火器

	油類（B類）
	引火性液體、固體油脂、液化氣體引起之火災
	泡沫滅火器、二氧化碳滅火器、乾粉滅火器、海龍滅火器

	電氣（C類）
	通電中之電氣設備引起之火災
	二氧化碳滅火器、乾粉滅火器、海龍滅火器

	金屬（D類）
	鉀、鈉、鎂等金屬物質引起之火災
	海龍滅火器




2. 火警報案台【119】
Fire Emergency Hotline [119]
· 救火最重要的時刻，是在剛起火的3分鐘。
The critical time for firefighting is within the first three minutes of the fire.



3. 逃生的狀況及方法
Escape Situations and Methods
一般而言，逃生狀況可分為三種：逃生避難、室內待救、以及無法期待獲救時的自救。以下為具體方法：
In general, escape scenarios can be categorized into three types: evacuation, waiting for rescue indoors, and self-rescue when rescue is not expected. Detailed methods are as follows:

（一）逃生避難時
(1) During Evacuation
1. 不可搭乘電梯
Do not use elevators, as power outages may occur, trapping you inside.

2. 循避難方向指標，從安全梯逃生
Follow the evacuation signs and escape via the safety stairs.

3. 以毛巾或手帕掩口
Cover your mouth and nose with a wet towel or handkerchief to avoid inhaling smoke.

4. 濃煙中採低姿勢爬行
Crawl low under the smoke, as fresh air is closer to the ground.

5. 濃煙中戴透明塑膠袋逃生
Use a large, transparent plastic bag to cover your head, creating an air pocket for breathing.

6. 沿牆面逃生
Stay close to walls to maintain orientation and find exits more easily.



（二）在室內待救時
(2) Waiting for Rescue Indoors
1. 用避難器具逃生
Use emergency tools such as ropes, soft ladders, or rescue bags.

2. 塞住門縫，防止濃煙進入
Seal door gaps with wet towels or blankets to prevent smoke intrusion.

3. 設法告知外界自己位置
Signal your location to rescuers by shouting, waving, or using a flashlight.

4. 跑至易於獲救處待命
Move to a balcony or window where rescuers can easily reach you.

5. 避免吸入濃煙
Avoid inhaling smoke, as it is a major cause of fire-related fatalities.



（三）無法期待獲救時
(3) When Rescue Is Not Expected
1. 以床單或窗簾製成逃生繩
Create an escape rope using sheets or curtains tied together.

2. 沿屋外排水管逃生
Use external drainpipes to climb down safely.

3. 絕不可跳樓
Do not jump from high floors unless absolutely necessary.



4. 案例宣教
Case Study and Lessons
台北市某大學學生因火災失去生命，主因包括使用易燃材料、違規建築、缺乏早期火災警報等。
A university student in Taipei lost their life due to fire, primarily caused by flammable materials, illegal constructions, and a lack of early fire alarms.

判斷安全租屋的原則：
Principles for selecting safe rental housing:

· 建築物應有使用執照
The building should have a usage license.

· 建築物需有多方向出口
The building should have exits in multiple directions.

· 瓦斯熱水器應裝於通風良好處
Gas water heaters should be installed in well-ventilated areas.

